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МІНДЕТТЕРІН САПАЛЫ ӘРІУАҚЫТЫЛЫ ОРЫНДАДЫ

Парламент Сенатынын Тө- 
рағасы Қасым-Жомарт ТО- 
ҚАЕВ еліміздіи саяси және эко- 
номикалық өмірінде аякталып 
келе жаткан жылы орын алған 
манызды окиғалар мен алда- 
ғы жылы Парламент кызметін- 
дегі негізгі басымдыктар тура- 
лы әнгімелеп берді.

- Қасым-Жомарт Кемелұлы,
2015 жылы Қазакстанда болған 
негізгі окигалардын кайсысын 
атап өтер едіңіз?

- Тәуелсіздік күні қарсаңында 
Елбасы жылды қорытты. Соның 
кейбір тұстарына токталып өтсем. 
Ең алдымен. президенттік сайлау 
туралы айтуымыз қажет, бұл сай- 
лау геосаясат пен дүниежүзілік 
экономика үшін күрделі әрі ал- 
дын ала болжамдар жасау мүмкін 
емес кезеңде Қазакстан халқынын 
теңдессіз бірлігін көрсетті. Елба- 
сының жаңа Қазақстанды құруда- 
ғы ерен еңбегі мен сайлау алдын- 
да ұсынған бес институционалдык 
реформалар багдарламасы азамат- 
тардын іс жүзінде бірауыздан қол- 
дау көрсетуіне негіз болды.

Осы бағдарлама негізінде «100 
кадам» Ұлт жоспары жасалды. 
Шын мәнінде, бұл мемлекеттік 
басқаруды түбегейлі жаңғырту, заң 
үстемдігін, экономиканы әртарап- 
тандыру мен онын тұрақты есімін, 
мемлекеттің халык алдында есеп 
беруін арттыру және қазакстандык 
бірегейлікті камтамасыз ету мак- 
сатындағы накты шаралар. Қоғам 
Елбасы жария еткен жаңа рефор- 
маларды жедел жүзеге асыру ка- 
жет екендігімен келісті. Реформа- 
ларды заңнамалык тұрғыдан кам- 
тамасыз ету кезеңі толыктай дерлік 
аякгалды, заңдардын басым бөлігі
2016 жылдын 1 каңтарынан бастап 
күшіне енеді.

Сонымен катар, биылғы жыл 
манызды мерейтойлык шаралар- 
мен де есте калатыны сөзсіз. Біз 
бұл шараларды терең ұғынып, ке- 
лешекке багдарлай отырып жана- 
ша түрде өткіздік. Қазак хандығы- 
ның 550 жылдыгы еліміздін аза- 
маттарына көпғасырлык тарихы 
бар казак мемлекеттілігі идеяла- 
рын тереңірек сезіну үшін ерекше 
мүмкіндік берді. Басты корытын- 
ды: сан гасырлар бойы халкымыз 
өзінін бірегейлігі, рухани казына- 
сы. ұлттар когамдастығындагы ла- 
йыкты орны үшін талмай күресіп 
келді. Енді біз жана тарихи жағ- 
дайда саяси, экономикалык, адам- 
гершілік, зияткерлік тұрғыдан бі- 
рыңғай күшті ұлт - Мәңгілік ел 
кұру үстіндеміз.

Осы жылы ақпан айында Се- 
нат Қазак хандығынын 550 жыл- 
дығына орай арнайы өткізілген ғы- 
лыми-тәжірибелік конференцияға 
еліміздің көрнекті зиялы қауым 
окілдерін шакырды. Форум нәти- 
желері жинакталып, Астана мен 
Таразда өткен жалпыұлттык ша- 
ралар карсаңында жеке кітап бо- 
лып шыгарылды.

Қазакстан халкы бар кажыр- 
қайратыи салған Ұлы Отан соғы- 
сындагы Жеңістің 70 жылдығы, 
Конституция мен Қазакстан хал- 
кы Ассамблеясының 20 жылдыгы 
да 2015 жылдың айтулы оқиғала- 
ры катарында. Бұл даталар лайык- 
ты саяси және ұйымдастырушылык 
денгейде атап етілді.

Жалпы алганда, біз күрделі ке- 
зеңде өмір сүріп отырмыз. «Жаңа 
жаһандык накты ахуалдағы» кұ- 
былмалылык пен белгісіздік бүкіл 
мемлекеттерге, оның ішінде Қа- 
закстан үшін де айтарлықтай сы- 
нак болып отыр. Бірак Президент 
айткандай, біз бұл киындыктар- 
ды міндетті түрде женіп шыға- 
мыз, өйткені бізде жеткілікті кар- 

жылык кор және ең бастысы, ха- 
лыктың мызғымас бірлігі бар. Әрбір 
дағдарыс - экономиканы сауыктан- 
дыру мен ұлтты ұйыстыра түсудің 
жаңа мүмкіндігі. Президент дәл ай- 
тып өткеңдей, «елдігімізді шыңдай 
түсетін» уақыт келді.

- Парламенгтің, онын ішінде 
Сенаттын заң қабылдау жұмы- 
сының нәтижелері қандай? Аса 
мәнді деген кандай заңдарды атап 
өтер едіңіз?

- 2015 жыл Парламент тарихын- 
да зандарды жетілдіру жұмысы аса 
жандана түскен жыл болды. 160-тан 
аса заннамалык акті, оның ішінде 6 
конституциялық заң, 3 кодекс, 22 
дербес заң, колданыстағы заңдарға 
өзгерістер мен толықтырулар енгі- 
зу туралы 64 заң, халықаралық құ- 
жаттарды ратификациялау туралы 67 
зан кабылданды. Заңдардың басым 
бөлігі «Нұрлы жол» бағдарламасы 
мен «100 нақты қадам» Ұлт жоспа- 
рын құқыктык тұрғыдан камтамасыз 
етуге бағыпалған. Алғаш рет Прези- 
дент жария түрде қол қойған Азамат- 
тық іс жүргізу кодексін ерекше атап 
өтуге болады. Құжат сот ісін жүргізу 
тәртібін жеңілдетіп, бес деңгейлі әділ 
соттың орнына үш деңгейлі жүйе құ- 
руды көздейді. Қазақстан тарихында 
тұңғыш рет Кәсіпкерлік кодексі ка- 
былданды, бұл кодекс кәсіпкерлік- 
пен айналысу бостандығына құқық- 
тық, экономикалык және әлеуметтік 
кепілдіктер беру жолдарын айқын- 
дайды. Жақында қабылданған Ең- 
бек кодексі ерікті еңбек қатынаста- 
рының жаңа үлгісін, сондай-ақ қыз- 
меткерлердің мүдделерін ескере оты- 
рып, кэсіпкерлікгі колдау шараларын 
қалыптастырады.

«Мемлекеттік кызмет туралы» 
заң мемлекеттік органдардың қыз- 
метін жаксартуға, мемлекетгін ашык- 
тығы мен халық алдында есеп бе- 
руін күшейте түсуге ықпал етуге 
тиіс. «Астана» халықаралык кар- 
жылык орталығы туралы» дербес 
конституциялық занга сәйкес Аста- 
на аумағында капитал нарығы мен 
исламдық қаржыландыруды дамы- 
ту үшін құкыктык негіздер жасала- 
ды. «Астана» халықаралық каржы- 
лық орталыгының накты белгілен- 
ген шекаралары мен өзіндік юрис- 
дикциясы бар ерекше кұкыктык ре- 
жимі калыптастырылады.

Халықты әлеуметтік корғау мәсе- 
лелері бойынша заңға енгізілген тү- 
зетулер мемлекеттің әлеуметтік сая- 
сатында маңызды рөл атқаратын бо- 
лады, соған сәйкес тұрмысы темен 
азаматтарды мемлекеттік қолдау жү- 
йесі реформалануда және жұмыска 
орналасуға, жұмыспен қамту және 
әлеуметтік бейімделу бағдарлама- 
ларына қатысуға ынталандыру ша- 
ралары жасалуда. «Міндетті әлеу- 
метгік медициналык сактандыру» за- 
ңында айқындалған денсаулық сак- 
тау саласындагы жанашылдыктар да 
өте манызды.

Сенаторлар заң жобаларын 
еліміздің аймактарының сан қырлы 
дамуын назарға ала отырып, мұкият 
карастырғанын атап өткім келеді. Тұ- 
тастай алғанда, зан кабылдаушы Се- 
нат Мәжіліспен және Үкіметпен өза- 
ра сындарлы түрде ықпалдаса оты- 
рып, казіргі кезеңде еліміздін әлеу- 
меттік-экономикалық дамуын кұқык- 
тык камтамасыз ету міндеттерін са- 
палы әрі уақытылы орындап шықты.

- Алдағы жылы Қазакстан 
Парламентінің басым міндеттері 
кандай болмак?

- Президенттің жақында жария 
еткен Жолдауын 2016 жылға арнал- 
ган жұмыстын, онын ішінде заң ка- 
былдау жұмысынын күн тәртібін 
әзірлеудің аукымды бағдарламасы 
деуге болады. Қаржы секторын тұ- 
рақтандыру, бюджет саясатын оң- 
тайландыру заңнамалык қамтамасыз 

етуді талап ететіні сөзсіз. Азаматтар- 
дың зейнетақы қорларын басқару 
тәртібін айқындау, Проблемалық не- 
сиелер қорының және басқа да қар- 
жы институттарының тағдырын құ- 
қыктық деңгейде шешу міндеті тұр. 
Барлык тиімсіз салықтық жеңілдік- 
тер кайта қаралып, алынып таста- 
лады, қосымша құн салығы орны- 
на сатудан түсетін салық енгізіледі. 
Активтерді заңдастыру шарттарын 
кеңейту мен жақсарту жұмыстарын 
заңдык тұрғыдан бекітіп, оның қаты- 
сушыларының кепілдіктерін қамта- 
масыз ету қажет. Бюджеттік шығын- 
дардың «жүктемесін азайту үшін» 
экономиканың басымдықка ие сек- 
торларына жекеменшік инвестиция- 
ларды ынталандыру жөніндегі қо- 
сымша шаралар пысыкталатын бо- 
лады. Жекешелендіру және эконо- 
микалык бәсекелестікті ынталанды- 
ру саласында Азаматтық кодекс пен 
«Мемлекеттік мүлік туралы» занның 
кейбір ережелерін кайта қарау көз- 
деліл отыр. Депутаттар мен үкімет 
мүшелері монополияға карсы қызмет 
туралы жеке заң бойынша да жұмыс 
атқаратын болады. Сондай-ақ, депу- 
таттар әділдік пен атаулы қағидалар- 
ға негізделген жаңа әлеуметтік сая- 
сатты әзірлеуге белсене катысады.

- Сіз атап өткендей, Қазақстан- 
ның 2015 жылғы дамуына әле.мдегі 
саяси және экономикалык жағдай- 
лар катты әсер етті. Қазақстаннын 
сырткы саясатында бұл жылдын 
қалдырғак ізі кандай?

- Президент Н.Назарбаевтың дәс- 
түрлі белсенді халыкаралык кызметі 
аясында екі манызды окиғаның мәні 
ерекше: 2015 жылдың 1 қаңтары- 
нан бастап Еуразиялык экономика- 
лық одактың өз жұмысын бастауы 
және Қазакстанның Дүниежүзілік 
сауда ұйымына кіруі. Екі үрдіс те 
аса күрделі және Қазақстанның ке- 
лешекте дамуында елеулі рөл ат- 
қарады. Анығы сол, дүниежүзілік 
экономика мен саудаға жүйелі түр- 
де ынтымақтасу бағдары үшін бас- 
қа өміршен балама жок. Дегенмен, 
коп нәрсс әріптестерімізбен өтетін 
келіссөздерде Қазақстан ұстаным- 
дарын коргайтын мамандардын кэсі- 
билігі мен табандылығына, отандық 
кәсіпкерлердін жаңашылдығы мен 
белсенділігіне байланысты болмак. 
Қазақстан үшін жаһандық экономи- 
каның мүмкіндіктері айкара ашыла 
түсуде, бұл киындығымен катар үл- 
кен мүмкіндіктері бар «жаңа нақты 
ахуалдың» бір бөлігі.

Осы жылдың сыртқы саяси шара- 
ларына токталатын болсак, Астанада 
маусым айында өткен Әлемдік және 
дәстүрлі діндер көшбасшыларының 
V съезінің қорытындысын айту қа- 
жет, оның жұмысына жетекші діни 
окілдермен катар Б¥¥ Бас хатшысы, 
Иордания королі, Финляндия прези- 
денті және баска да ықпалды халықа- 
ралык қайраткерлер катысты. Астана 
форумы және онда қабылданған дек- 
ларация әлемде терроризм мен эстре- 
мизм өршіп отырған кезде діни және 
саяси қайраткерлер диалогынын аса 
өзектілігі мен кажеттілігін айкын 
көрсетті. Терроризмнің саяси да, діни 
де факторлары бар, бірақ бұл кауіпті 
кұбылыска қарсы күрес шашыранкы 
түрде жүргізіліп отыр, бір жагынан 
қарулы әдістер колданылса, екінші 
жағынан айшыкты уағыздар айты- 
луда. Астанада өткен съезд зорлық 
экстремизмге кешенді түрде төтеп 
беру үшін саясат пен дін өзара ык- 
палдасуға тиіс екендігін көрсепі. 
Бұл Қазакстан Президенті жүйелі 
түрде колдап және дамытып отыр- 
ған диалопің жаңа үлгісі.

Қазақстандық парламентшілердін 
бастамасымен караша айында кабыл- 
данған «Халықаралық терроризмге 
карсы күресте күш-жігерді бірікті- 
ру туралы» ТМД Парламентаралык 

Ассамблеясының мәлімдемесі- 
не назар аударғым келеді, құжат 
мәселенің өзектілігін жариялап 
қана коймай, бұл күрестегі парла- 
менпің рөлін кушейтіп отыр. Бұл 
мәлімдеме әлем парламеннерін 
халыкаралык терроризмге қарсы 
құқықтык ықпалды күшейтіп, осы 
күресте парламенттік дипломатия- 
ның әлеуетін пайдалануға шақы- 
рады. Аталған жолдауды дамыта 
түсу үшін біз 2016 жылдың орта- 
сында Астанада Әлемдік және дәс- 
түрлі діндер көшбасшылары съезі 
Хатшылығының кезекҮі отыры- 
сы алдында «Діндер терроризмге 
карсы» такырыбында әлемнің әр 
түрлі елдерінің парламентшілері 
мен діни қайраткерлерінің басын 
қосып, конференция откізбекпіз.

- Осы жылы 7 желтоксан 
күні Б¥¥ Бас Ассамблеясы Қа- 
зақстан бастамасына орай ядро- 
лык карудан еркін әлем құруға 
катысты Жалпыға ортак декла- 
рацня кабылдады. Б¥¥-да жоға- 
ры лауазымды кызмет аткарған 
тәжірибеңізді, Қарусыздандыру 
женіндегі Конференциянын тө- 
рагасы болғандығыңызды ес- 
керетін болсак, Сіз бұл құжат- 
ты калай бағалайсыз?

- Декларацияның бекітілуі - 
Президент Н.Назарбаев бастап 
отырған қазақстандық диплома- 
тияның үлкен жетістігі. Б¥¥ бас 
органы қабылдаган Декларация 
мазмұнды және мәні аса зор құжат. 
Биылгы жылдың қыркүйек айын- 
да Президент Б¥¥ мінбесінен айт- 
кан жаһандық антиядролык қозға- 
лыс құру үдерісі іс жүзінде баста- 
лып кені деуге болады. Деклара- 
цияны 133 мемлекет қолдады, бі- 
рақ алда күрделі дипломатиялык 
жұмыс бар, сондыктан осы бағыт- 
тағы табанды еңбекті токтатпай. 
жалғастыруымыз қажет.

Б¥¥ Бас Ассамблеясының 
Декларациясы Қлбасынын осы 
сала бойынша ғаламдык тұрғы- 
дағы ой пікірлерін толық көрсе- 
теді. Қазақстан үшін ядролык қа- 
руға карсы ғаламдык үдерісті шо- 
ғырландыру - жоғары миссия ғана 
емес, Семей полигонында ядро- 
лық сынактардан құрбан болған 
мыңдаған адамдардын алдында- 
ғы адами борыш. Декларацияның 
мәні ядролық қауіпке карсы ымы- 
расыз күрес жүргізу болып табы- 
лады, сол себепті бұл құжат Б¥¥- 
ның бүкіл мүшелері, оның ішінде 
БҰ¥ Қауіпсіздік Кеңесінің Тұрақ- 
ты мүшелері түгелдей келісе сала- 
тын құжат емес. Б¥¥ Бас Ассамб- 
леясыныҢ 73-ші сессиясында Бас 
хатшы Декларацияны жүзеге асы- 
ру туралы баяндама дайындайды. 
Бұл жерде ядролық қарудың бо- 
лашағы жайында маңызды әңгі- 
ме болмақ.

Ядролық клубтың кеңейе түсуі 
- бүкіл адамзапы тығырықка ті- 
рейтін жол. Сонымен қатар, рес- 
ми танылган ядролык державалар 
және қырғынға ұшырататын қару- 
ға ресми емес түрде ие мемлекет- 
тер ретінде қалыптасқан халыкара- 
лық тәртіп ядролык карудың тара- 
лу қаупін туғызуда, тиісінше, ға- 
ламдық кауіпсіздікке қауіп төну- 
де деген сөз. Сол себепті, қанша- 
лыкты утопиялык болып көрінген- 
мен, алдымызда тұрған бірден-бір 
жол - бұл ядролық қарусыз әлем- 
ге кол жеткізу.

Тарихтың әр түрлі кезеңдерін- 
де құлдық, колониалдык, нәсілдік 
кемсітушілік, әйелдер кұкыгының 
тапталуы. ал бүгіндс атмосфераға 
СО2 калдыкгарының тасталуы сияк- 
ты жағдайлар калай айыпталып кел- 
се, ядролык қаруға ие болғандар со- 
лай айыпталуы тиіс. Алда ұзак кү- 
рес күтіп тұр, бірак бұл игі іс, өйт- 
кені ол ғаламдық қауіпсіздікті кү- 
шейтуге бағьпталған жұмыс. Әри- 
не, мұнда азаматтық қоғам, парла- 
ментшілер, саяси көшбасшылар бас- 
ты рөл аткаруға тиіс.

Сөзімді корыта келе, бұл 
жыл бүкіл әлемдік қоғамдастық 
үшін күрделі жыл болганын айт- 
қым келеді. Көптеген қатынас- 
тарда экономика жетекші дер- 
жавалардын сыртқы саясатына 
тэуелді құбылыска айналып, ха- 
лыкаральіқ жағдайдың шиелені- 
суі тікелей экономикалык ахуал- 
ға әсер етуде. Үлнардың дүние- 
жүзілік коғамдастыгының ажы- 
рамас бөлігі ретіндегі Қазакстан 
бұл жағымсыз үдерісті толығы- 
мен сезініп отыр, мұның өзі елді 
дагдарыстан шыгаруда бізге үл- 
кен жауапкершілік жүктеуде, де- 
генмен, осы күрделі жұмыс ойда- 
гыдай аякталады деген сенім бар.

- Сұхбатыңыз үшін рахмет!

Әңгімелескен 
Ж.БАҚҚОНДЫҮЛЫ

Астанада «Нұр Отан» пар- 
тиясы жанынан кұрылган «Ми- 
рас» республикалык қоғамдық 
кеңесінін кезекті кенейтілген 
отырысы «Шетелдегі қазақ 
диаспорасының мәдениеті мен 
тілінін дамуына Қазакстан та- 
рапьшан колдау көрсету мәсе- 
лелері: шетелдегі қазак диас- 
порасының бүгінгі жагдайы- 
на шолу жасау, шетелдегі ка- 
зақ мәдени орталыктарынын 
жұмысын жандандыру, шегел- 
дегі қазақ мәдени орталыктары 
мен Қазакстандағы уәкілепі 
органдардын өзара карым-ка- 
тынасын нығайту мәселелері» 
такырыбына арналды. Жиын- 
ға «Нұр Отан» партиясы Төра- 
ғасы Бірінші орынбасарының 
кеңесшісі Берік Уәли, Қазақс- 
таннын еңбек сіңірген әртісі, 
танымал жырау Бекболат Ті- 
леухан, сондай-ақ Парламент 
депутапары, мемлекепік ор- 
гандар өкілдері, белгілі мем- 
лекет және коғам қайраткер- 
лері қатысты. Жиында шетел- 
дегі кандастарымызды қолдау, 
қазак тілі мен мәдениетін да- 
мытуға жағдай жасау, жастар- 
дын Атажұрпа білім алуына 
мүмкіндік беру сынды өзекті 
мәселелер талқыға салынды.

Жиынды жүргізген Мәжіліс 
депутаты, «Мирас» когамдык 
кенесінің төрағасы Мәулен 
Әшімбаев көтерілген такып- 
тың қаншалыкты маңызды әрі 
өзекті екендігін тілге тиек епі. 
«Шетелдегі қазақ диаспорасы- 
ның мәдениеті мен тілін дамы- 
туға Қазақстан тарапынан кол- 
дау көрсету мәселелері мемле- 
кепік маныздағы іске айналып 
отыр. Әрине, бұл салада Үкі- 
мет тарапынан біркатар жұ- 
мыстар жүргізілгенімен, бірак 
шешімін таппаган күрделі мә- 
селелер де жоқ емес», - деді 
Мәулен Сағатханұлы.

Көтерілген мәселе бойын- 
ша сөз алған Дүниежүзілік 
қазақтар кауымдастығы тө- 
рағасынын орынбасары Сұл- 
танәлі Балгабай өз кезегінде 
іпетелдегі кандастарымызбен 
байланысты бір орталықтан 
ұйымдастыру керек екендігін 
жеткізді. Оның ойынша, қа- 
зақ диаспоралары мәдени-ру- 
хани кұндылыктарға, білім-ғы- 
лымга және баспасөзге мұктаж. 
Осы аталган үш мэселе шешіл- 
мей. шетелдегі казак диаспо- 
расының жагдайы түзелмейді. 
«Мұндағы айтылган ең үл- 
кен мәселе шетелдегі ағайын- 
дармен байланысты бір орта- 
лыктан ұйымдастырып жүргі- 
зу. Өйткені жасыратыны жоқ, 
қазір мұнымен кім айналы- 
сатынын белгіссіз. Әрбір ми- 
нистрлік өз алдына жеке. Дү- 
ниежүзі қазақтарынын кауым- 
дастығы өз алдына бөлек жұ- 
мыс жасайды. Бұның салда- 
рынан ортак жүйе жоқ. Одан 
кейін атқарылып жаткан жұ- 
мыстардын да басы бар да аяғы 
сиырқұйымшактанып кетіп жа- 
тыр. Жасыратын жок бұлай 
жалғаса беретін болса, шетел- 
дегі казактарымыз ең алдымен 
ұлттык ана тілінен, мәдениеті- 
нен, салт-дәстүрінен айыры- 
лып қалуы мүмкін»,- деді Дү- 
ниежүзі казактары кауымдас- 
тығы төрағасынын орынбаса- 
ры. Шетелдегі кандастармыз- 
дың жай-күйіне қанык болған 
«Мирас» кенесінін мүшелері 
көтерілген өзекті мәселені жан- 
жақты талқыға салды.

¥лпық спорт қауымдас- 
тығының президенті, Бекбо- 
лат Тілеухан өзге мемлекенегі 
кандастарымыздын өз ұлтына 
деген сүйіспеншілігін арпы- 
рып, канына сіңген генетика- 
лық рухты ояту үшін ұлпық 
спорпық ойындарды ұйым- 
дастырып отыру аса манызды 
екендігін тілге тиек етсе, Сырт- 
қы істер министрлігінін депар- 
тамент директоры Айдарбек 
Тұматов шетелдегі қандастар- 
дың проблемалары және олар- 
ды шешу жолдарына катысты 
негізі баяндама жасады. «Ел- 
басы Н.Назарбаев шетелде тұ- 
ратын казак диаспорасымен 
жүйелі жұмыс жүргізуді тап- 
сырган болатын. Аталған тап- 
сырмаға сәйкес, ҚР Сырткы іс- 
тер министрлігі шетелдегі ка- 
зак қандастарымыздың жай- 
күйін жіті назарда ұстап. тұ- 
ракты түрде тиісті жұмыстар 
аткарып келеді. Қазак диаспо- 
расын колдау саясаты негізі- 
нен, екі бағына жүзеге асы- 
рылуда. Яғни этникалық сәй- 
кестілікгі сактау және Отанға 
кайта оралу мәселелерін шешу. 
Соңғы статистикалық мәлімет 
бойынша, кандастарымыздың 
басым бөлігі Өзбекстан мен 
Қытайда орналаскан. Яғни Өз- 
бекстанда - 1,5 миллион казак 
болса, Қытайда бұл көрсеткіш 
1,4 миллионды кұрап отыр. Ал 
Ресей, Түркіменстан, Монғо- 
лия, Түркия сиякты елдерде 
де казактардын саны артып 
келеді. Сондай-ак, Иран, Ау- 
ғанстан жэне Батыс Еуропа ел-

Шетелдегі қазақ диаспорасы мәдениеті мен тілінің дамуына 
қолдау көрсету «Мирас» қоғамдық кеңесінде кеңінен талқыланды

дерінде де өмір сүріп жаткан казактар 
бар. Айта кетерлігі, Қытайдын ішкі 
өнірлерінен орасан зор кытайлык ен- 
бек күштерінің Шынжаңга ауып оты- 
руы казақтар тығыз орналасқан сол- 
түстік Шыңжаңдагы демографиялык 
жағдайдың күрт өзгеруіне жэне қан- 
дастарымыздын бірқатар киыншылық- 
тарға ұшырауына экеліп соқгы.

Бүгінде ол жақтағы қандастары- 
мызды қолдау үшін шешімін табуды 
қажет ететін екі мэселе бар, олар - 
казак тілі мен мэдениетін сактап қалу 
жэне елімізге коныс аударгысы ке- 
летін қазақтарға колдан келгенше кө- 
мек көрсету. Қазіргі кезде Шынжаңда 
екі телеарна казак тілінде хабар тарат- 
са, алты казақша журнал шығарыл- 
ғалы отыр. Қазакстаннын жай-күйін 
уакгылы жеткізу мақсатында Қытай- 
дын барлык жерінде казакстандык те- 
леарналарды тарату қажет. Бұл үшін 
ондағы тілшілер қосынын өркендету 
керек деп санаймыз. Мысалы, кезін- 
де, 2009 жылы каражат тапшылыгы 
кесірінен жабылып калған Бейжіңдегі 
«Казинформ», «Қазак радиосы», «24 
КЗ» тілшілер косыны елшілігіміздің 
ұсынысымен 2012 жылдын казанын- 
да қайта ашылып, белсенді жұмыс жа- 
сауда. Олар Қытайдағы окиғалар тура- 
лы 600-ден аса бейнематериал түсірді. 
Журналистер жергілікті диаспорамен 
тығыз карым-катынас орнатуда. Сон- 
дай-ак «¥лы Жібек жолы» жобасы 
аясында Аспанасты еліндегі отандас- 
тарымызга казак мәдениеті мен салт- 
дэстүрін насихапайтын анимациялық 
фильм түсіру жобасы бекітілді», - деді 
Айдарбек Тұматов.

СІМ өкілі келтірген мэліметке сү- 
йенсек, қазактар шоғырланған аумак- 
тарда, Шынжаңда еліміздін тікелей 
басқаруымен мэдени орталық ашу мә- 
селесі элі күнге өз шешімін таба ал- 
май отыр. Ал Қытай тарапы бұл мэсе- 
лені жолға койып, Қазақстанда 4 Кон- 
фуций институтын ашып. болашакта 
ҚХР шетелдеп мэдени орталыктар са- 
нын 50-ге жеткізуді көздеп отыр. «Біздін 
Мэдениет министрлігі шетелде мәдени 
орталыктар салуға каржы қарастырыл- 
мағандыкган, оны ашу мүмкін еместігін 
айтады. СІМ ұстанымы бойынша казак 
халкынын мәдени дамуьш камтамасыз 
ету, ұлттық мүддесі мен құқыктарьш 
шетелде корғау қажет. Қаражат карас- 
тырылған жағдайда министрлік бұл 
мэселеге колдау көрсетуге дайын», - 
деді А. Тұматов.

Бір қуантарльпы, Моңғолияда жағ- 
дай баска өңірлермен сарыстырғанда 
элдеқайда көш ілгері. Қазак көп шо- 
ғырланған Баян Өлке аймағында казак 
тілінде 43 мектеп жұмыс істесе, отан- 
дық университетерде арнайы бөлім- 
шелер жұмыс жасайды. Сондай-ақ 
Қазақстанға барып окыгысы келетін 
жастар саны жылдан-жылға артып ке- 
леді. «Сол себепті студенпер бойын- 
ша берілетін квотаны арпыруды ұсы- 
намыз. Тиісті құжапы екі ел арасын- 
дағы білім саласындағы келісімге өз- 
герістер енгізу туралы хаттама түрін- 
де эзірлеп, 2016 жылдын бірінші жар- 
тысына жоспарланган Монголия пре- 
зиденті Дорждын Астанаға сапары 
аясында кол қоюға дайындау орын- 
ды деп есептейміз!»-деді А.Тұматов. 
Жиынга катысушылардын пікірін екі- 
ге бөлген мэселе - шетелдерде қазақ 
мектептерін салуға қатысты болды. 
Өз кезегінде жазушы, мэдениепану- 
шы Ауыт Мұкибек өзге мемлекепе 
казак балаларына арнап мектеп ашу- 
дын оңайға түспейтіидігін ескерпі. 
«Шетелдердегі кандастарымызға қа- 
гысты мэселелер бұған дейін де сан 
мэрте көтерілген болатын. Бұл такы- 
рыптың «Мирастын» жиынында тал- 
кыға салынуы өте дұрыс. Ең алдымен 
шет елдерде казак мекгептерін ашу 
мәселесі каншалыкгы шындыкка жа- 
насады деген сұракқа жауап берсек. 
бұл ұсыныс іс жүзінде келгенде жүзе- 
ге аса коюы екіталай. Мысалы, ҚХР- 
дагы қазак отбасыларынында да ор- 
таша есеппен алғанда 3 баладан бар. 
Олардын барлығын казақ тілінде окы- 
тып, арнайы мекгеп ашу мүмкін емес. 
Бұған Қытай тарапы келісім бере қой- 
майтындығы да ұғыныкты. Менінше, 
бұл мәселенін тек бір ғана жолы бар. 
Яғни Қазақстанға келіп. білім алып 
жүрген жастардын санын арпыру. 
Қазіргі таңда статистикалык мэлімет- 
ке сүйенсек, Қытайда 15 мын казак 
студенті барлық сала бойынша білім 
алуда. Тіпті олардың арнайы ұйым- 
дары құрылып, олар қауымдастық- 
пен тығыз карым-катынас орнатып. 

ұлпык құндылыктарды дэріптеу- 
ге ат салысып келеді. Бір ғана мы- 
сал, студенперден кұрылган ұйым 
биылгы жылы «Қазақ хандығының 
550 жылдығын», ¥лы Абайдын 170 
жылдығын тойлады. Сондай-ак атал- 
ған ұйым біздін елшілікпен де ты- 
ғыз байланыс орнатып отыр. Бұндай 
жастардан құралған ұйымдар бар- 
лык елде бар. Осыны басшылыкка 
алып, ескеріп, жастармен тығыз бай- 
ланыста жұмыс жүргізу керек деп 
санаймын. Кезінде Білім және ғы- 
лым министрлігінін кабылдауы бо- 
йынша жогаргы кэсіптік орта мек- 
тептерге бөлінген орыннын 2 пайы- 
зы шетелдерден келген казак бала- 
ларына арналған болатын. Осынын 
санын арныру жагын карастыру 
керек». - деді. Бұл мәсенені баска 
кырынан карап, шетелдеп қазақтар- 
дын қазак тілінде білім алу мэселесі 
күн тэртібінен түспейтіндігін ес- 
керткен ҚР Парламент Мәжілісінін 
депутаты Алдан Смайыл: «Шетел- 
дердегі кандастарымызга көмек көр- 
сетіп, мәдени ошактардын, мектеп- 
тердің калыптасып, дамуын теже- 
меуіміз керек.

Қарап отырсақ, сырпаға казак- 
тарды елге жинау үшін 30-40 жыл- 
ға жуық уакыт қажет болады. Ол 
уақытқа дейін мектебі мен мәдени 
ошагы жок казактардын түбінде өз- 
дерінін ұлтын сактап калуы екіта- 
лай. Ондай жағдайда түбінде тіпті, 
Қазакстанға келетін казак таба ал- 
май қалуымыз бек мүмкін. Сондык- 
тан казак бауырларымыз өмір сүріп 
жаткан мемлекепін саясатымен са- 
наспаска амал жоқ. Шет мемлекет- 
тердегі біздін өкілдерге жағдай жа- 
салып отырған уакьпта, олардын 
оқу-ағарту мэселесін жолға койып, 
мэдени кұндылыктарды насихаттау- 
ды басшылыкка алу керек. Мыса- 
лы, ең алпауыт мемлекеттер, дер- 
жавалардын біздін елдегі өкілдері- 
мен байланысы бір үзілген емес», 
- деді. Өз кезегінде әріптесінің 
сөзін жалғастырған ҚР Парламент 
Мэжілісінін депутаты Оразгүл Асан- 
ғазықызы: «Біз бұл такырыпты 24 
жылдык тэуелсіздігімізде көтере ал- 
ған жокпыз. Енді сырттағы кандаста- 
рымыздын мэселесіне он көзбен ка- 
райтын уақыт келді. Монғолиянын 
тәжірбиесі бойынша казак эдебиетін, 
тілін, тарихын казак тілінде оқытуға 
барлык мемлекеттерде мүмкіншілік 
бар. Тым бол.маса, жексенбілік мекгеп 
ашу мэселесін жолға қоюымыз керек. 
Сондыктан Сыртқы істер министрлігі 
кандай жерлерде мектеп ашуға бола- 
тындығын аныктаса деген ұсыны- 
сым бар», - деді.

Атажұрпан жыракта жүрген 
кандастарымыздың білім алу мэсе- 
лесі мен катар, елге көшіру. орна- 
ластыру, олардын жағдайларын жа- 
сауына мүмкіндік беру сынды күр- 
меуі қиын, түйіткілдерде назардан 
тыс калған жоқ. Бұл негізде ме.мле- 
кет тиісгі шаралар колданып отыр- 
ғандьпын жеткізен Мэдениет жэне 
спорт вице-министрі Марат Әзілха- 
нов шегелдеп кандастарга «Қазакс- 
тандағы тілдерді дамыту мен қол- 
данудың 2020 жылга дейінгі бағдар- 
ламасы» аясында колдау көрсегіліп 
отырғаңдығын алга тартты. «Елба- 
сының бастамасымен 1992 жылдан 
бастап, Әлем казактарынын құрыл- 
тайы өткізіліп келеді. Алғашкыла- 
ры Алматыда, 2002 жылы - Түркіс- 
танда, 2005 жэне 2011 жылдары Ас- 
тана каласында өткізілді. Ендігі ке- 
зекте «ЭКСПО-2017» халыкаралык 
көрмесі аясында Дүниежүзі қазакга- 
рынын 5 құрылтайына дайындалып 
жатырмыз. Бұл шарага кажетгі кара- 
жат бюджепе ескерілген. Құрылтай- 
ға 30-дан аса елден 500-ге жуык кан- 
дасымыз катысады деп жоспарлану- 
да. Өткен тэжірибеге сүйене отырып, 
құрылтай аясында салтанапы жиын, 
дөңгелек үстелдер, мэдени-спорттық 
шаралар ұйымдастырылатын бола- 
ды. Жоспар бекітілген соң, негізгі да- 
йындық жұмыстары келесі жылы бас- 
талмак. - деді вице-министр. Жиын 
соңында шетелдегі қазак мэдени ор- 
талыкгары мен Қазақстандағы уэкі- 
летгі органдардың өзара қарым-қа- 
тынасын нығайту жайлы накты ұсы- 
ныстар айтылып. көтерілген мәселе- 
лерді шешу жолдары карастырылды.
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